

Business Debate on TV	
Thursday:	19:15 new 22:30
Saturday:	8:15 15:15 18:15
Tuesday:	10:15 21:00 <small>night repeat</small>



“ဒီဗွီဘီ စီးပွားရေးဒီဘိတ်” အချေအတင် ဆွေးနွေးပွဲ အစီအစဉ်ကို ဒီဗွီဘီ သတင်းဌာနက စနေနေ့တိုင်း ရိုက်ကူးပြီး ဒီဗွီဘီရုပ်သံလိုင်းမှာ အထက်ပါ အစီအစဉ်အတိုင်း ထုတ်လွှင့် တင်ဆက်ပါတယ်။

ဒီတပတ် ဆွေးနွေးပွဲအတွက် မေးခွန်းကတော့
 “အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်းအတွက် ကျွမ်းကျင်မှုသင်တန်းကျောင်းတွေက အရေးပါနေပြီလား?”
 ဖြစ်ပါတယ်။

အမှတ် - ၄၅၄၊ ဂုလွာ၊
 ကုန်သည်လမ်းနှင့် ဗိုလ်ကလေးဈေးလမ်းထောင့်၊
 ဗိုလ်တထောင်မြို့နယ်၊ ရန်ကုန်။

မှတ်ချက်ပေးလိုတာ၊ အကြံပေးလိုတာ၊ မေးမြန်းလိုတာရှိပါက ရုံးချိန်အတွင်း
 ဖုန်းနံပါတ် **+၉၅၉၄၅၉၈၆၅၉၄၄** နဲ့ debate@dvb.no
 ကိုဆက်သွယ်မေးမြန်းနိုင်ပါတယ်။

အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်းအတွက် ကျွမ်းကျင်မှုသင်တန်းကျောင်းတွေက အရေးပါနေပြီလား

မြန်မာနိုင်ငံဟာ ဒီမိုကရေစီခေတ်သစ်ဆန်းချိန်နဲ့ အတူစီးပွားရေးကောင်းမယ့် အလားအလာ ရှိတယ်လို့ သုံးသပ်ကြတဲ့ပညာရှင်တွေရှိနေပေမယ့်လို့ ၂၀၁၇ နှစ်ကုန်ခါနီးထိတော့ ရင်းနှီးမြှုပ်နှံမှုတွေက မျှော်မှန်းသလောက် စီးဝင်လာခြင်းတွေမရှိပါဘူး။ လူငယ်ထုအတွက် အလုပ်အကိုင်အခွင့်အလမ်းက လည်း နည်းလွန်းပါတယ်။

ဒါကြောင့် ပြည်ပထွက်တဲ့ ရွှေ့ပြောင်းအလုပ်သမားအရေအတွက်ဟာ ဒီမိုကရေစီအစိုးရသစ် လက်ထက်ထိ ကျဆင်းသွားတဲ့လက္ခဏာမတွေ့ရသေးပါဘူး။ စစ်တမ်းတွေအရ ထိုင်းနိုင်ငံ တစ်ခုထဲမှာ တင် တရားမဝင် မြန်မာရွှေ့ပြောင်းလုပ်သား နှစ်သန်းနီးပါးရှိတယ်လို့ ဆိုပါတယ်။ ဒီအပြင် မလေးရှား၊ တောင်ကိုးရီးယား၊ စင်ကာပူစတဲ့နိုင်ငံများကိုလည်း လူငယ်လူရွယ်တွေ စွန့်စားသွားလာ လုပ်ကိုင်နေဆဲ ပါ။

ပြည်တွင်း အလုပ်အကိုင် ဖန်တီးပေးနေမှုနှင့် ကျောင်းထွက်နှုန်းမြင့်မားတဲ့အချိုးဟာ မြန်မာ နိုင်ငံလိုနိုင်ငံမျိုးမှာကွာဟချက်ကြီးမားနေဆဲပါ။ ယနေ့ အချိန်ထိ အခြေခံပညာမူလတန်းကကျောင်းသား ၁၀၀ တက်လာရင် တက္ကသိုလ်ကဘွဲ့ ရအရေအတွက်ကတော့ (၆) ဦးလောက်သာကျန်တာတွေ့ ရပါတယ်။

၂၀၁၄ ခုနှစ် သန်းခေါင်စာရင်းရဲ့ အစိတ်အပိုင်းအဖြစ် ထုတ်ဝေတဲ့ The Occupation and Industry report အစီရင်ခံစာအရ အသက် ၁၀ နှစ်ကနေ ၁၇ နှစ်ကြား အလုပ်လုပ်နေသည့် ကလေး ၁ ဒသမ ၇ သန်းရှိကြောင်းဆိုပါတယ်။

“ဒီနေ့ခေတ်မှာအသက် ၁၀ နှစ်ကနေ ၁၇ နှစ်ကြားကလေး ၅ ယောက်မှာ ၁ ယောက်နှုန်းက သူတို့ အရွယ်ရောက် လာတဲ့အခါ အလုပ်အကိုင်ကောင်းတွေ ရရှိဖို့ နဲ့ အလုပ်အကိုင် လုံခြုံမှု ရှိဖို့ အထောက်အကူပေးနိုင်တဲ့ပညာရေးကိုဆုံးရှုံးနေကြရတယ်”လို့ ကုလသမဂ္ဂလူဦးရေငွေကြေးရံပုံငွေအဖွဲ့ (United Nations Population Fund – UNFPA) မြန်မာနိုင်ငံကိုယ်စားလှယ် Janet E. Jackson က ကြေညာချက်မှာ ပြောထားပါတယ်။ ဒီကလေးတွေအတွက် ဘဝရပ်တည်ချက်ကို အာမခံပေးနိုင်မယ့် သက်မွေးမှုသင်တန်းကျောင်းတွေ လိုအပ်ပါတယ်။

ဒီအပြင်မြန်မာနိုင်ငံမှာ အသက် ၁၀ နှစ်မှ ၁၇ နှစ်ကြားကလေး ၅ ယောက်မှာ တစ်ယောက် ဟာကျောင်းမတက်ဘဲ အလုပ်ခွင်ဝင် နေကြောင်းမတ်လ ၂၈ ရက်နေ့ကထုတ်ပြန်တဲ့ အလုပ်အကိုင် ဆိုင်ရာ စစ်တမ်းတစ်ရပ်မှာ ဖော်ပြပါတယ်။ ကျောင်းပြင်ပမှာရောက်နေတဲ့ ကလေးသူငယ်နဲ့ လူငယ်လူ ရွယ်တွေအတွက် အလုပ်အကိုင် မဖန်တီးပေးနိုင်ရင် မြန်မာပြည်ဖွံ့ဖြိုးရေးအိတ်မက်တွေကလည်း အလှမ်း ဝေးနေဦးမှာပါ။

မြန်မာနိုင်ငံနဲ့ ပတ်သက်လို့ နိုင်ငံခြား ကုမ္ပဏီတွေ အဓိက ထောက်ပြုပြောဆိုတာကတော့ အခြေခံ အဆောက်အအုံနဲ့ ကျွမ်းကျင်မှု လိုအပ်ချက်တွေပါပဲ။ မြန်မာနိုင်ငံမှာ အထည်ချုပ်လုပ်ငန်းကလေး နယ်ပယ်ကဏ္ဍမှာ ကျွမ်းကျင်လုပ်သားတွေ ရှားပါးနေတုန်းပါပဲ။ ဒါဟာ ခေတ်အဆက်ဆက် အသက်မွေးဝမ်းကြောင်းပညာကိုတန်ဖိုးထားခြင်းရဲ့ ဆိုးကျိုးလို့လည်း ဆိုနိုင်ပါလိမ့်မယ်။

ဒါပေမယ့် ခေတ်ပြောင်းချိန်မှာ နိုင်ငံတော်အတိုင်ပင်ခံအောင်ဆန်းစုကြည်ကတော့အ သက်မွေးဝမ်းကြောင်းပညာနဲ့ ပတ်သက်ပြီး “ကျွန်မတို့ဟာရည်မှန်းချက်ကြီးဖို့ လိုပါတယ်။ အသက်မွေးဝမ်း ကြောင်းပညာ ဘယ်လိုပုံစံနဲ့ ဖော်ထုတ်နိုင်လဲ၊ ခံယူနိုင်မလဲစဉ်းစားတဲ့နေရာမှာအကောင်းဆုံး၊ အတော် ဆုံးနိုင်ငံတွေကို ကြည့်စေချင်တယ်လို့ ဆိုပါတယ်။

မြန်မာနိုင်ငံနဲ့ အရှေ့တိုင်းနိုင်ငံတွေမှာ တက္ကသိုလ်ပညာကိုပဲ တန်ဖိုးထားပြီးအသက်မွေးဝမ်း ကြောင်းပညာကို တန်ဖိုးမထားကြတဲ့ဒုတိယတန်းစားပညာလို့ သဘောထားလွန်းတယ်လို့ နိုင်ငံတော်အ တိုင်ပင်ခံပုဂ္ဂိုလ် ဒေါ်အောင်ဆန်းစုကြည်ကပြောပါတယ်။

အိမ်နီးချင်းနိုင်ငံတွေမှာ တရားမဝင်သွားရောက်ပြီး အောက်ခြေသိမ်းလုပ်ငန်းများ ကိုလုပ်ကိုင် ကြတဲ့ ရွှေ့ပြောင်းလုပ်သားတွေလည်း ပြည်တော်ပြန်ချင်နေကြပါပြီ။ ဘွဲ့ရ အလုပ်လက်မဲ့တွေ၊ ကျောင်း ပြင်ပမှာရောက်နေတဲ့ လူငယ်ထုအတွက် အဓိက လိုအပ်ချက်ဟာ အလုပ်အကိုင်ပါပဲ။ သူတို့ အတွက် သက်မွေးမှုပညာတက်ရောက်သင်ကြားနိုင်မှု အခွင့်အလမ်းနည်းပါးခြင်းကလည်း တိုင်းပြည်ဖွံ့ဖြိုးရေး အတွက်စိန်ခေါ်မှု ဖြစ်နေပါတယ်။

အရည်အသွေးမမီတဲ့ လုပ်အား Unskilled labors တွေကို အရည်အသွေးမီ လုပ်အား Skilled labors ဖြစ်လာအောင် သင်တန်းပေးတာတွေ၊ စွမ်းဆောင်ရည်မြှင့်တင်တာတွေ လုပ်ဆောင်ဖို့ အချိန်မီပေးသေးရဲ့လား။ မြန်မာနိုင်ငံအတွင်းမှာရှိတဲ့ လူငယ်လူရွယ်တွေ အလုပ်အကိုင် အခွင့်အလမ်းများ ပိုမိုရရှိလာစေဖို့ လိုအပ်နေတဲ့ အရည်အသွေးတွေ ဖြည့်တင်းရေးအတွက် ကျွမ်းကျင်မှုသင်တန်းကျောင်း တွေ လုံလုံလောက်လောက်ရှိနေပါပြီလား။ ဒီအပတ် ဒီဗွီဘီစီးပွားရေးဒီဘီဘီမှာဆွေးနွေးသွားမှာဖြစ်ပါ တယ်။

နေသွင်ညိုကီး